
XIII. évfolyam, 14. szám – 2024. április 17., szerda www.sopronitema.hu

Soproni TémaALAPÍTVA: 2012

INGYENES KÖZÖSSÉGI HETILAP

Újrahasznosítás a divatban

Hamarosan elkészül, és az autósok birtokba vehetik az északnyugati elkerülőutat. Ezzel létrejön lényegében egy funkcionális körgyűrű, amely 100 évre teremti meg Sopron 
növekedésének alapfeltételét. A városvezetés tudatos közlekedési infrastruktúrafejlesztése része annak a hosszú távú városépítési koncepciónak, amelynek célja, hogy 
Sopron legyen az ország egyik legkomfortosabb, legélhetőbb városa.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN 

 A kör(gyűrű) bezárul

Az oktatás fejlesztésének éve

Soproni borpárbaj

– Sopron nemcsak hűsé-
ges, de a legszebb város 
is, amelyet átölel a Sop-
roni-hegység és a Fertő-
táj – emelte ki dr. Farkas 
Ciprián abban az inter-
júban, amelyet lapunk-
nak adott. – A város 
fejlesztése komplex fel-
adat, ezért kiterjesztet-
tük életünk szinte min-
den területére. Tény, 
lendületben vagyunk, 
és lépésről lépésre ha-
ladunk – fogalmazott a 
polgármester. 
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Több mint 3,6 milliárd forintot kap intézményeinek, felszereléseinek moder-
nizálására a Soproni Szakképzési Centrum, hogy a diákok a legkorszerűbb 
szaktudást sajátíthassák el. A fejlesztés része, hogy felújították a Vasvilla Fe-
renczy János utcában található tanműhelyének gépészeti oktatótermét is.

– Fontos, hogy Sopronban a bornak ne csak múltja, 
hanem jövője is legyen – emelte ki dr. Farkas Ciprián 
a pénteken megrendezett 2024-es Soproni borvidéki 
borversenyen.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Komplex 
fejlesztés
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Túranap nyári időben

36. alkalommal szervezte meg vasárnap a Sopron Városi Szabadidősport 
Szövetség az IVV túranapot. A kirándulók a 8, 12 és 21 kilométeres távok 
közül választhattak.  FOTÓ: NÉMETH PÉTER

29. alkalommal szervezte meg divatgáláját a Handler-technikum. 10
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– Sopron 
nemcsak 
a leghűsé-

gesebb, de a legszebb is 
– nyilatkozta lapunk-
nak dr. Farkas Ciprián 
a közelgő műemléki vi-
lágnap apropóján. Ápri-
lis 18. Sopron számára 
is kiemelt jelentőségű, 
hiszen városunk bővel-
kedik műemlékekben, 
amelyek jelentős ré-
sze kimagasló szakmai 
színvonalon újult meg 
az elmúlt években.

A soproniak méltán lehet-
nek büszkék a tavaly átadott, 
a modernség élményét és a 
múlt élvezetét ötvöző mú-
zeumnegyedre, az újra a ré-
gi pompájában tündökölő 
Lenck-villára, a város fölé ma-
gasodó Szent Mihály-temp-
lomra, valamint a belvárosi 
műemlék épületek homlok-
zatainak a megújulására is. 
A műemlékvédelem alatt ál-
ló épületek felújítása szigorú-
an szabályozott, hiszen csak 
így lehet megóvni a jelenkor 
és az utókor számára a múlt 
értékeit. 

– Sopron nemcsak a leg-
hűségesebb, de a legszebb is. 
Számunkra fontos, hogy meg-
őrizzük kultúránkat, hagyo-
mányainkat és az épített örök-
ségünket – mondta dr. Farkas 
Ciprián polgármester. – Ezért 

fordítunk kiemelt f igyel-
met műemlékeinkre, meg-
óvásukra. Az elmúlt években 
megújult a belváros, és olyan 
múzeumnegyed jött létre, 
amely megfelel a XXI. századi 
kihívásoknak. 

– A helyreállítás csak tu-
dományos megalapozottság-
ra épülhet, azaz levéltári és 
egyéb archívumok alapján 
minél többet kell megtudni az 
adott épület egy-egy idősza-
káról, történetéről – mondta 
Nemes András művészettör-
ténész, műemléki szakértő. 
– A 19. század végétől már fo-
tók felkutatásával is ki lehet 
egészíteni a feltárás folyama-
tát, mindemellett festő–res-
taurátori és épületrégészeti 

kutatásai is a folyamat részét 
képezik, amelyek választ ad-
hatnak azokra a kérdésekre 
is, amelyek a dokumentumok-
ból nem derülnek ki. Érdekes, 
hogy a vakolat eltávolítása so-
rán Sopron belvárosi műem-
lék épületeiben még mindig 
előkerülnek korábban nem 
ismert falképek. Ezek összes-
sége adja meg a tervezőknek, 
a restaurátoroknak azokat az 
információkat, hogy pontosan 
mire kell törekedni a helyre-
állítás során. Az előkészüle-
teknél nem maradhatnak el 
a statikai, a faldiagnosztikai 
és a faanyagvédelmi szakvé-
lemények sem.

Ezek birtokában kezdőd-
het a tényleges tervezés fo-

lyamata, amelynek során fi-
gyelembe kell venni az adott 
épület funkcióját is. Az enge-
délyeztetés is többlépcsős el-
járás, ennek részét képezheti 
egy esetleges bontási folya-
mat is, a végső állomás a kivi-
teli terv elkészítése. Az összes 
engedély beszerzése után 
kezdődhet a tényleges kivite-
lezés, amelyben az építőipari 
szakemberek mellett restau-
rátor és falkutató is segíthe-
ti a munkát. Nagy figyelmet 
kell fordítani a helyreállítás 
során az épületgépészet ki-
alakítására is, amelynek úgy 
kell alkalmazkodnia a mo-
dern kori kihívásokhoz, hogy 
közben ne zavarja a történel-
mi enteriőrt.

Sopronban olyan múzeumnegyed jött létre, amely megfelel a XXI. századi kihívásoknak. 

SZILÁGYI ANDREA

– Fontos, hogy Sopron-
ban a bornak ne csak 
múltja, hanem jövő-
je is legyen – emelte ki 
dr. Farkas Ciprián a 
pénteken megrendezett 
2024-es Soproni borvi-
déki borversenyen.

Több mint harminc éve már, 
hogy minden évben megvá-
lasztják a Soproni borvidék 
legjobb borait városunkban. 
Múlt pénteken első alkalom-
mal adott otthont az esemény-
nek a Vinodom közösségi vi-
notéka. Minden eddiginél 
több termelő és bor sorako-
zott fel a versenybírák előtt: 
42 borász 175 tételéből kellett 
a szakértőknek kiválasztani-
uk a legjobbakat.

Molnár Ákos, a Sopro-
ni Borvidék Hegyközségé-
nek elnöke köszöntőjében 
ismertette: nemcsak a sop-
roni, hanem az országos ver-
senyt is a megszokottnál 
körülbelül egy hónappal ko-
rábban rendezik meg. Ennek 
oka, hogy a nyertesek hama-
rabb, már a nyári szezon előtt 

megismertethessék díjazott 
boraikat a közönséggel.

– A következő időszak 
nagy kihívás elé állítja a Sop-
roni borvidéket, hiszen fel 
kell vennie a versenyt az or-
szág többi termelői vidékével 
– mondta dr. Farkas Ciprián.  
– A városvezetés ehhez min-
den segítséget megad a bo-
rászoknak, ezt szimbolizálja 
maga a Vinodom létrejötte is. 
Emellett igyekszünk a terme-
lőkkel kialakult jó kapcsolatot 
is ápolni. 

A polgármester hangsú-
lyozta: Sopronban a bor az ön-
azonosság része.

A benevezett tételek közül 
84 vörös, 65 fehér és 26 rozé 
versenyzett a Sopron város 
bora címéért. A 15 főből álló 
szakmai zsűri 3 fős bizottsá-
gokban 120 pontos rendszer-
ben értékelte a borokat. 

A szakértők a legjobb fe-
hérbornak a Bónis-Reitter 
Borászat 2023-as Soproni Ze-
nitjét választották, a rozék 
közül a csepregi Néber-Tóth 

pincészet 2023-as Pinki Kék-
frankosát ítélték a legjobbnak, 
a vörösbor kategóriában pedig 
az Etyeki Kúria 2017-ben pa-
lackozott Kúria Sopron Blend-
je diadalmaskodott. 

A versenyen továbbá 32 
arany-, 89 ezüst- és 37 bronz-
érem mellett 17 oklevelet osz-
tottak ki.

Hivatalos díjátadó és ered-
ményhirdetés a májusi bor-
ünnepen lesz, ekkor derül ki 
az is, hogy melyik bor kapja a 
város bora címet.

A bírák a nedűk tisztaságát, illatát, ízét, harmóniáját és színét is pontozták a pénteki  
2024-es Soproni borvidéki borversenyen.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN 

MEGKÉRDEZTÜK  olvasóinkat

DR. ÁBRAHÁM LÁSZLÓ:   
Szerintem nagyon szép 
lett a végeredmény. Lát-
szik, hogy igyekeztek 
hűek maradni a műem-
lékekhez is, ezáltal sike-
rült megőrizni a belváros 
különleges hangulatát. 
Szeretek errefelé sétál-
gatni, mindig kellemes 
időtöltés.

KOVACSICS ZSOLT:  Imá-
dom Sopront, itt nőttem 
fel. A belváros egysze-
rűen fantasztikus, nincs 
hozzá hasonló. Az összes 
fája, épülete és műemlé-
ke kedves a szívemnek. Le 
a kalappal a polgármes-
terünk előtt, sokat tett és 
tesz a városért.

PÓCZA SÁNDORNÉ:  Sok 
fát ültettek az elmúlt idő-
szakban, amelyek nyáron 
nagyon hasznosak, hi-
szen árnyékukba vissza 
lehet húzódni. Bár egy pi-
civel több virág is elfér-
ne még szerintem. A han-
gulata azonban csodás, 
a műemlékek mesélnek a 
város történetéről.

RAFFEL IVÁNNÉ:  Gyö-
nyörű szépen megújult a 
belváros. A hangulatát si-
került megőrizni, törté-
nelmiségét mutatják a ha-
gyományos homlokzatok 
és a műemlékek sokasá-
ga. A fáknak köszönhető-
en sokkal több az árnyék, 
mint régebben. 

Önnek tetszik a felújított 
soproni belváros?

„A helyreállítás  csak tudományos megalapozottságra épülhet”

Megbecsüljük értékeinket
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A kitelepítettekre emlékeztek
Sopronbánfalván istentisztelettel, majd koszorúzás-
sal emlékeztek meg a helyi németek kitelepítésének 
78. évfordulójáról. 

1946-ban mintegy nyolcezer német polgárt telepítettek ki Sop-
ronból. A 78. évfordulóra vasárnap Sopronbánfalván, az evan-
gélikus templomban kétnyelvű istentisztelettel emlékeztek, 
majd a Hajnal téren, a kitelepítési emlékműnél folytatódott a 
program. 

– A történelem számunkra tanító példa, ami ma is figyel-
meztet bennünket, hogy a háború hazánknak semmi jót, csak 
szenvedést okozhat – mondta a helyszínen dr. Farkas Ciprián 
polgármester. 

A beszédek után Sopron önkormányzata nevében a polgár-
mester, valamint Mágel Ágost és Stöckert Tamás önkormány-
zati képviselő helyezte el az emlékezés virágait.

 FOTÓ: FILEP ISTVÁN

SOPRONITEMA
HIVATALOS

Keressen minket az interneten is!

42 termelő  175 tételt nevezett a múlt pénteki soproni versenyre

Éves soproni borpárbaj
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ETZL EDGÁR 

Elnyerte az Építőipari Mesterdíj Ala-
pítvány 2023-as építőipari nívódíját 
sport- és szabadidős építmény kategó-
riában a soproni Lőver uszoda.

– Akkor lett lehetőségünk 
megépíteni ezt az uszodát, 
amikor 2015-ben Orbán Vik-
tor miniszterelnök aláírta az 
első Modern Városok Prog-
ram szerződését Sopronban 
– mondta a nívódíj táblaava-
tó ünnepségén dr. Farkas Cip-
rián polgármester. – A díj is 

mutatja: azon dolgozunk, hogy 
a soproni fejlesztések értéket 
teremtsenek. Azon túl, hogy 
a gyermekek XXI. századi kö-
rülmények között úszhatnak, 
városunk felkerült a nemzet-
közi vizes sportok térképére. 

A rendezvényen beszé-
det mondott a két kivitelező 

cég vezetője. Peterka Attila, a 
West Hungária Bau Kft. stra-
tégiai igazgatója hangsúlyoz-
ta: büszke rá, hogy mindösz-
sze két év alatt készült el az 
uszoda. Khaut András, a Fer-
tődi Építőipari és Szolgál-
tató Zrt. elnöke hozzátette: 
ahhoz, hogy egy ilyen minő-
ségű centrumot létrehozza-
nak, szükség volt a sportért 
és a város jövőjéért elkötele-
zett kormányra és egy hosszú 
távra tervező önkormányzat-
ra, amelynek fontos, hogy a 
városlakók minőségi környe-
zetben sportolhassanak. 

A nívódíj táblaavató ün-
nepségén részt vett dr. Barcza 
Attila, Sopron és térsége or-
szággyűlési képviselője, Rá-
donyi László, a Soproni Víz-
mű Zrt. vezérigazgatója, 
valamint a kivitelezésben 
közreműködő vállalatok kép-
viselői is.

Mint arról lapunkban is 
többször írtunk, a Lőver uszo-
da a város egyik legfontosabb 
fejlesztése. A havonta mint-
egy 25 ezer látogatót fogadó lé-
tesítményben számos rangos, 
hazai és nemzetközi megmé-
rettetést rendeztek már. 

Lőver uszoda:  Havonta mintegy 25 ezer látogatót fogad

Építészeti nívódíj

– Azon túl, hogy a soproni gyermekek XXI. századi körülmények között 
úszhatnak, városunk felkerült a nemzetközi vizes sportok térképére is – mondta 
a Lőver uszoda építőipari nívódíjának átadóján dr. Farkas Ciprián.

Tudja, hol van a Thur-
ner Mihály utca? Va-
jon kiről nevezték el a 
Károly-magaslati utat? 
És ki volt István bíró? 
Sorozatunkban neve-
zetes soproni utcákon 
kalandozunk.

A városias beépítésű Alsólö-
vérek városrészben, a Hunya-
di János utca és a Bajcsy-Zsi-
linszky utca között húzódik a 
Berzsenyi Dániel utca. Koráb-
ban itt volt a Meyne-féle fais-
kola. 1927-ben kapta a nevét, 
több utcát neveztek el ekkor 
híres költőinkről a környéken. 
Ugyan indultak kezdeménye-
zések az épített környezet he-
lyi védelmében, de a rendelet-
tervezet elkészülte alatt sok 
védelemre javasolt épület el-
pusztult. Ilyen volt a Berzse-
nyi Dániel utca 5. szám alat-
ti ház. Abban is különbözik a 
környező utcáktól, hogy szel-
lősebben épült be szabadon 
álló házakkal. Az 1969-es lé-
gi felvétel alapján a 7. számú 
társasház helyén is csak üres 
telkek álltak a Doborjáni utcá-
val közös sarkon. Az egykori 
Líceumi Diákotthon, röviden 
„LiDo” kétemeletes épületé-
nek tőszomszédságában saját 
lelátós sportpályája és kert-
je volt, mely az utca észa-
ki oldalán húzódott, így az 

beépítetlen maradt. A sport-
pályát használták az egye-
temisták is (SMAFC), majd 
később a Fáklya labdarúgó-
csapat játszotta itt a mérkő-
zéseit. Az 1944. december 6-i 
bombázás során a diákotthon 
súlyosan megsérült. 1956-tól 
a Hunyadi János Általános Is-
kola kezdett működni az újjá-
épített épületben. Az evangé-
likus egyház 1996-tól ismét az 
intézményt fenntartója. Az is-
kola mögött a Bajcsy-Zsilinsz-
ky utcából megközelíthető 
épület ma a Soproni Tanke-
rületi Központ, kertje szintén 
határos a Berzsenyi Dániel 

utcával. Az utca végén talál-
ható a hajdani Magyar Kirá-
lyi Honvédfőreáliskola, mely 
1898-ban nyitott meg. A főre-
ál 1922 februárjáig működött 
eredeti helyén, majd átköltö-
zött az egykori Károly-lakta-
nya épületeibe (elpusztult, ma 

a József Attila-lakótelep terü-
lete), a Selmecbányáról Sop-
ronba telepített főiskola pedig 
a honvédfőreál épületeit vette 
birtokba. 

Az utca történetét Török 
Balázs, a Soproni Múzeum 
munkatársa mesélte el.

Sopronban járunk:  A közterület 1927 óta viseli Berzsenyi Dániel nevét

A klasszicista költő utcája

BERZSENYI DÁNIEL  (1776–1836) Vas vármegyében szü-
letett költő. Apja konzervatív, egyszerű életet élő nemes 
volt, aki szerette a klasszikus műveltséget. Evangélikus 
család lévén Berzsenyi a soproni líceumba került, ahol át-
lag feletti képességei ellenére inkább tűnt ki rossz maga-
tartásával, mint szorgalmával. Az író–püspök Kis János 
fedezte fel és küldte el műveit Kazinczynak. Költészete a 
hazaszeretet kérdésével is foglalkozott.

A Hunyadi János utca és a Bajcsy-Zsilinszky utca között húzódik a Berzsenyi Dániel utca.

Kempteni küldöttség 
Thomas Kiechle kempteni polgármestert és a testvérvárosi 
küldöttséget fogadta szombaton a városházán dr. Farkas Cip-
rián polgármester. A németországi település és Sopron 1988 
óta testvérváros, azóta töretlen az együttműködés a két önkor-
mányzat, az egyházi, oktatási és közművelődési intézmények, 
kulturális egyesületek, művészeti csoportok között. 

 FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Kutyák pórázon?!
Több kérdés is érkezett olvasóinktól a városi kutyasétáltatás-
sal kapcsolatban – ezeknek jártunk utána. 

– Belterület közterületén – kivéve az ebek futtatására kije-
lölt területet – kutyát csak pórázon lehet vezetni, ezt írja elő az 
érvényes kormányrendelet – tájékoztatta lapunkat dr. Sárvári 
Szabolcs jegyző. – Közterületen ebet csak olyan személy vezet-
het, aki az irányítására, kezelésére és féken tartására képes. 
A tulajdonosnak biztosítania kell, hogy a kutya sem embert, 
sem más állatot nem harap meg. 

Szájkosarat utcán akkor kell használni, ha az állat jellem-
zően agresszív. A közösségi közlekedésben viszont kötelező 
a szájkosár és a póráz is. Fontos, hogy természeti és védett te-
rületen sem szabad a kutyákat póráz nélkül elengedni. Élel-
miszer-árusító üzletbe, közfürdő területére vagy játszótérre 
– vakvezető, illetve mozgáskorlátozottakat segítő kutya kivé-
telével – kutyát bevinni tilos. Az állattartónak mindig gondos-
kodnia kell arról, hogy megakadályozza a kutya megszökését.

Aki az előírásokat nem tartja be, az 5-től 50 ezer forintos 
helyszíni, illetve 5-től 200 ezer forintig terjedő közigazgatási 
bírsággal büntethető. 

– A kedvtelésből tartott állat ürülékét az állattartó a közte-
rületről mindenkor köteles eltávolítani – folytatta dr. Sárvári 
Szabolcs. – Aki erről nem gondoskodik, köztisztasági sza-
bálysértést követ el, és ugyanúgy megbírságolható. Fontos, 
hogy a saját és a közösségünk érdekében betartsuk ezeket 
a szabályokat. 

Módosul a buszmenetrend
Az utazóközönség kérésére, javaslataik figyelembevételével az 
autóbusz-menetrendben május 1-től kisebb korrekciók lépnek 
életbe. Kérjük, figyeljék azoknak a járatoknak a menetrendjét, 
amelyeket sokszor használnak!

Emlékeztetőül: az önkormányzat költségvetéséből vala-
mennyi soproni diáknak a szakmunkás-bizonyítvány, illetve 
az érettségi megszerzéséig egész évben ingyenes buszbérletet 
biztosít éppúgy, mint a kismamáknak. A 65 év feletti nyugdí-
jasok ingyen utazhatnak. Az önkormányzat 13 éve nem emelte 
a járatokon a jegyárakat. Ezekkel az intézkedésekkel támogat-
ja a környezetvédelmet, előnyben részesítve a közösségi köz-
lekedést, amely környezetkímélő, energiatakarékos, hatékony 
és gazdaságos, és segíti a gyermekek önálló közlekedését.

Átépítették a hotel konyháját
2024 év elején teljes felújításon esett át a négycsillagos Hotel 
Sopron konyhája. A munkálatoknak köszönhetően a legmo-
dernebb eszközökkel szerelték fel a konyhát, amely garanciát 
jelent arra, hogy továbbra is a legmagasabb szintű szolgálta-
tást nyújtják a vendégeknek, illetve mostantól több vendéget 
is ki tudnak szolgálni, ráadásul az üzemeltetés energiatakaré-
kosabb lett a korábbinál.
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Szerkesztőségünk fennállása óta elkötelezett a soproni em-
berek bemutatása mellett. Ezt a vállalásunkat a jövőben is 
tartjuk, sőt szélesíteni kívánjuk újabb és újabb olvasóink 
megismertetésével. Ezért olyan embereket keresünk, akik 
szűkebb–tágabb környezetükben valamiért kiérdemelték a 
körülöttük élők szeretetét, tiszteletét. Lehet ő egy nagyma-
ma, másokon segítő ezermester vagy tanácsadó, egy közös-
ség szervezője vagy aktív tagja. Szóval bárki, akire felnéznek 
olvasóink! 

Ha ismernek ilyen embert a környezetükben, írják meg ne-
künk, hogy ki ő, hogy érhetjük el, és hogy miért olvasnának ró-
la örömmel a  Soproni Témában! Leveleiket a  szerkesztoseg@
sopronitema.hu e-mail-címre várjuk!

HÉTKÖZNAPI HŐSÖK
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Hamarosan elkészül az északnyugati elkerülőút. Ezzel létrejön lényegében egy 
funkcionális körgyűrű, amely száz évre teremti meg Sopron növekedésének 
alapfeltételét. A városvezetés tudatos közlekedési infrastruktúrafejleszté-
se része annak a hosszú távú városépítési koncepciónak, amelynek célja, hogy 
Sopron legyen az ország egyik legkomfortosabb, legélhetőbb városa.

Újabb fejezetéhez érkezik a 
lendületes városfejlesztés. 
Néhány héten belül átadják a 
soproniaknak az északnyu-
gati elkerülőutat, bekapcsolva 
ezzel a nyugati városrészt és 
Ágfalvát is a hazai és a nemzet-
közi autópálya-rendszerbe. 

Az északnyugati elkerü-
lőút forgalomba helyezésé-
vel immár négy autóút-, il-
letve autópálya-kapcsolattal 
rendelkezik városunk: Sop-
ron kelet, Sopron–Balf, Pihe-
nőkereszt, Sopron észak (Po-
zsonyi út) és Sopron nyugat. 

A körgyűrű lehetővé teszi, 
hogy az autósok a város egyik 
pontjáról sokkal könnyebben 
jussanak át a másik pontba, 
nem kell a nagy forgalom mi-
att araszolniuk. A másik nagy 
előnye, hogy elszívja a forgal-
mat a belvárosból, jellemzően 
a Csengery utcából, a teher-
forgalmat már a város határá-
tól az elkerülőútra viszi. 

Ezek a mostani, azonna-
li előnyök, de az autóútnak és 
a körgyűrűnek hosszabb távú 
hatásai is vannak. Szakértők 
szerint ugyanis a körgyűrű 

lehetővé teszi, hogy előbb a 
körön belül, majd azon kívül 
is tovább növekedjen Sopron, 
biztosítva a város fejlődésé-
nek keretét, korszerű műkö-
désének feltételeit. Előrelátó 
számítások szerint 100 év fej-
lesztési lehetőségeit alapoz-
ták meg ezzel, megteremtve 
a nagyvárossá válás lehető-
ségét is. 

A kormány történelmi le-
hetőséget adott Sopronnak, 
annak a városnak, amely 
száz éve veszítette el életteré-
nek egy jelentős részét. Száz 

év bezártság után az elmúlt 
évtizedben száz év lemara-
dását hozta be a város, úgy, 
hogy közben száz évre tekint 
előre. Ennek az alapja az autó-
út, amelyet sokan és sokszor 
megígértek, de tény, a bal-
oldali kormányok csak sza-
vakban építettek autópályát. 
Lapozzunk csak vissza az 
emlékezetünkben, mondjuk 
2006-ba! Volt, amikor azzal 
hitegettek bennünket, hogy 
megépül a Sopron–Peresz-
teg közötti szakasz a Sopront 
elkerülővel, majd a Csornáig 
tartó rész az enesei elkerü-
lővel. Máskor meg az M9-est 
favorizálták. Egyikből sem 
lett semmi. Az Orbán kor-
mány autópálya–autóút-épí-
tési koncepciója az volt, hogy 
minden megyei jogú város 
bekapcsolódhasson a háló-
zatba. Ők nemcsak beszéltek 

az autópályákról, hanem hoz-
zá is láttak hazai forrásból. 
Így épülhetett meg először a 
Csorna–Győr közötti hiány-
zó rész, majd 2018-tól a Csor-
nától Sopronig tartó szakasz, 
amely 2020 év végén érte el 
városunkat, majd elkészült a 
Sopron–Balf, Pihenőkereszt 
és a Sopron észak csomópont 
is. Ezzel persze nem ért véget 
a nagyszabású program, mert 
már megépült a hamarosan 
átadásra kerülő északnyuga-
ti elkerülőút, amely az Ágfal-
vi utat köti össze a 84-es szá-
mú főúttal, illetve az M85-ös 
autóút Sopron nyugat csomó-
ponttal. Az autóút pedig az év 
végére eléri az országhatárt. 
Ennek a szakasznak a legiz-
galmasabb műszaki felada-
ta az alagút kialakítása volt. 
A 780 méter hosszú alagút-
párt azért kellett megépíteni, 

mert a felszínen Natura 2000-
es területen vezetett volna ke-
resztül, és így óhatatlan lett 
volna a természetrombolás, 
ami törvényesen nem kivi-
telezhető megoldás. Az épí-
tők ezzel a feladattal is végez-
tek már, s minden jel szerint 
a terveknek megfelelően de-
cember 31-ig az M85-ös az 
alagúton keresztül eléri az 
országhatárt.

Az M85-ös és az északnyu-
gati elkerülőút megépítésével, 
tisztán nemzeti forrásból, az 
Orbán kormány teljesítet-
te Sopron városának tett ígé-
retét. Ma még nehéz számba 
venni, hogy pontosan mit is 
jelent Sopron bekapcsolása a 
nemzetközi autópálya-rend-
szerbe, de az biztos, hogy tör-
ténelmi lehetőség a mostani 
generáció és a jövő nemzedé-
kei számára. 

M85-ös autóút:  Történelmi lehetőség a mostani generáció és a jövő nemzedékei számára

A soproni kör(gyűrű) bezárul

A soproni körgyűrű az M85-ös autóút Sopron kelet csomópontjától az északnyugati elkerülőút megépítésével az Ágfalvi úti csomópontig tart. 

Száz év bezártság 
után az elmúlt év-
tizedben száz év le-
maradását hozta be 
a város, úgy, hogy 
közben száz évre te-
kint előre.
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– Sopron nemcsak hűséges, de a legszebb város is, amelyet átölel a Sop-
roni-hegység és a Fertő-táj – emelte ki dr. Farkas Ciprián polgármester 
abban az interjúban, amelyet lapunknak adott.

– Polgármester úr, Sopron 
fejlődése az elmúlt évek-
ben új pályára állt, de köz-
ben azoknak a feladatok-
nak a megoldásáról sem 
lehet megfeledkezni, ame-
lyek szebbé és értékesebbé 
teszik a mindennapi életün-
ket, meghatározzák gondol-
kodásunkat, a múlthoz és 
a környezetünkhöz való vi-
szonyulásunkat.

– A város fejlesztése 
komplex feladat, ezért ki-
terjesztettük életünk szinte 
minden területére. Tény, len-
dületben vagyunk, és lépésről 
lépésre haladunk. Számunkra 
fontos, hogy megőrizzük kul-
túránkat, hagyományainkat, 
szokásainkat, épített és ter-
mészeti örökségünket. Meg-
becsüljük értékeinket, ezért 
az elmúlt években folytattuk a 
belváros és a műemlék épüle-
tek felújítását, amelynek ered-
ményeként több turista érke-
zik városunkba.

– Ennek a folyamatnak 
voltak igazán látványos 
eredményei.

– Igen. K ia la k ítottu k 
bravúros építészeti megol-
dásokkal a Soproni Múze-
umnegyedet, amelynek ré-
sze a csodálatosan felújított 
Lenck-villa is, amelynek ér-
tékes parkja közösségi cé-
lokat szolgál. Ami legalább 
ennyire fontos: a múzeum új 
kiállításai a legmodernebb 
„múzeumtechnológiát” al-
kalmazzák, megfelelve a XXI. 
század emberének, érkezzen 
akár Nyíregyházáról, akár 
Londonból.

– A soproniak nagyon 
büszkék a Szent Mihály-
templomra. A többi sopro-
ni templom is megújul?

– A Szent Mihály-templom 
a város védőszentjének ottho-
na, mely a keleti gótika talán 
legszebb „megnyilvánulá-
sa”, és a soproni tudat egyik 
hordozója. A rekonstrukciós 
programban kiemelten kezel-
tük. Az eredményt mindenki 
láthatja. Természetesen a töb-
bi templom is fontos a sopro-
ni emberek számára és szá-
munkra is. Már eddig is több 
kisebb-nagyobb templomfel-
újítási programot valósítot-
tunk meg, és ez így lesz a jö-
vőben is.

– Mi a sorsuk a több-
nyire középkori alapokon 
nyugvó belvárosi paloták-
nak, épületeknek, amelyek 
még felújításra várnak?

– Akik nyitott szemmel 
sétálnak a belvárosban, lát-
hatják, hogy évről évre egy-
re több épület homlokzatát 
rekonstruáltuk. Az elmúlt 
időszakban huszonöt mű-
emlék épületet újítottunk 
fel, és a sort folytatjuk. Sop-
ron a legvárosiasabb magyar 
város. A belváros őrzi a ró-
mai és a középkori Sopront. 
A múlt feltárása, megőrzése 
és megóvása mindannyiunk 
kötelessége.

– Polgármester úr, a 
múlt értékeit nem csupán 
az épületek, a múzeumok, 
illetve a városszerkezet 
őrzi. Mit tesz a városveze-
tés a szellemi értékek meg-
őrzéséért?

– Sopron nemcsak az or-
szág műemlékekben második 
leggazdagabb városa, de óriá-
si érték az a szellemi kincs is, 
amely generációról generáci-
óra öröklődik. Ilyen például a 
soproniság tudata, amelynek 
gyökerei IV. Lászlóig nyúlnak 

vissza, vagy a pon-
cichterek öröksége, 
az 1921-es népszava-
zás, de ide tartoznak 
az egyetemisták sel-
meci hagyományai, vagy 
hogy mi is hozzájárultunk 
1989-ben a vasfüg-
göny lebon-
tásához. 

Ezeket az értékeket naponta 
ápoljuk, az „őrzőket” segítjük 
és támogatjuk. Mert Sopron 
valóban az épített örökség, a 
természeti környezet és a ha-
gyományok összessége.

– Már többször szóba ke-
rült Sopron természetköze-
lisége. Melyik a fontosabb, 
a belváros védelme vagy 
a természeté? Egyáltalán 
lehet fontossági sorrendet 
felállítani?

– Nem, nem lehet. Nekünk 
mindegyik terület fontos, és 
mint említettem, a városveze-
tés komplex városfejlesztési 
programot dolgozott ki, és en-
nek része a minket körbeölelő 
természet bemutatása, meg-
óvása, amely így hozzájárul 
a soproni emberek komfort-
érzetének növeléséhez. Ezért 
építettünk a Lövérekben, a 
parkerdőben kerékpár- és sé-
tautakat, erdei játszótereket, 
de az Alpin park is kedvelt a 
családok körében. A Muckon, 
a valamikori határőrőrs terü-
letén megnyílt az Erdő Háza, 

amelynek kiemelt feladata a 
soproni erdő növény- és ál-
latvilágának bemutatása. Aki 
felkapaszkodik a várost kör-
gyűrűként ölelő felújított ki-
látók egyikre, az látja igazán, 
hogy milyen gyönyörű Sopron 
fekvése.

– Elmondhatjuk, hogy 
Sopron egyre zöldebb?

– Igen, Sopron zöld város, 
mert nem csupán a környeze-
te zöld, hanem a sűrűn lakott 
területeken is sok a zöldfelü-
let, amelyeket folyamatosan 
korszerűsítünk. A közelmúlt-
ban felújítottuk a Paprétet, 
Washington parkot és a Szél-
malom parkot, de újat is léte-
sítettünk a Koronázódombon 
és kormányzati támogatás-
ból a Várkerületen, a Hűség-
parkot. A Lövérek és a sopro-
ni erdőség olyan érték, amely 
folyamatos odafigyelést és 
gondozást igényel. De ez igaz 
az épített örökségre és arra a 
szellemi kincsre is, amely a 
soproni emberek elidegenít-
hetetlen része. 

– Új parkokat is létesítettünk, például a Koronázódombon (felvételünkön) és kormányzati támogatásból a Várkerületen, a 
Hűségparkot – mondta lapunknak dr. Farkas Ciprián polgármester. 

„... értem én az osztrá-
kokat, hogy valamit 
tenni kell az ámokfutók 
ellen, de abban egyálta-
lán nem vagyok biztos, 
hogy erre jó módszer az 
autók lefoglalása.”

JEGYZET

Lopás?
HORVÁTH FERENC   
főszerkesztő

Számomra egészen döbbenetes volt az a hír, mi-
szerint Ausztriában bizonyos sebességhatárok 
átlépése után a rendőrség lefoglalhatja a vét-
kes autóját, és ad abszurdom el is árverezheti. 
Március eleje óta él a szigorítás, amely akkor 
lép életbe, ha lakott területen 80 kilométer per 

órával, azon kívül 
pedig 90-nel halad-
ja meg a sebességha-
tárt. Azzal nincs sem-
mi bajom, ha valakit 
ilyen durva szabály-
sértés (?) után szigo-
rúan, nagyon szigo-
rúan megbüntetnek, 
hiszen mások életé-

vel is játszik. Az intézkedés azonban – legalább-
is szerintem – számos jogi és morális kérdést is 
felvet. Először is: hogyan lehetséges más vagyo-
nát elvenni? Nem más ez, mint lopás, csak más 
köntösbe öltöztetik. Azután mi van akkor, ha a 
gyorshajtó nem a saját, hanem más autójával 
szegte meg a szabályokat? Amennyiben az (len-
ne) a cél, hogy a vétkes ne üljön többé volán mö-
gé, akkor könnyen kijátszható a rendelkezés, ha 
vesz (vagy bérel) egy másik autót. Milyen ala-
pon veszik el az én autómat, amelyet kölcsön-
adtam? Mit tehetnek az autókölcsönzők?

Sajnos az intézkedés nemcsak elméleti síkon 
érdekes, ugyanis már voltak olyan autósok (kö-
zöttük magyar is), akik durván átlépték a sebes-
séghatárokat. Tehát értem én az osztrákokat, 
hogy valamit tenni kell az ámokfutók ellen, de 
abban egyáltalán nem vagyok biztos, hogy erre 
jó módszer az autók lefoglalása. Persze nyilván 
megvizsgálták az ügy minden aspektusát, és le-
het, hogy a hivatalos jog szerint minden rend-
ben, én mégis másképp érzek.

Mint ahogy azzal sem értek egyet, hogy egy 
háborúzó ország elvileg vétlen állampolgárai-
nak a külföldi vagyonát (és annak jövedelmét) 
lefoglalják, esetleg értékesítsék. Ez most az 
orosz–ukrán háború kapcsán aktuális, de mi-
előtt valaki véletlenül vagy szándékosan félre-
értené (félremagyarázná), sietve leszögezem, 
hogy bárkinek a vagyonáról is van szó. Le-
gyen akár orosz, akár ukrán, akár más nemze-
tiségű a tulajdonos, én úgy gondolom, tisztes-
ségtelen eljárás elvenni az értékeit. Az persze 
más kérdés, ha az illető háborús bűnös, vagy 
nem szabályosan szerezte a vagyonát, de ak-
kor az utóbbi esetben más eljárást kell(ene) al-
kalmazni.

Lehet, a nemzetközi jog ezt is megengedi. Le-
het, de az én véleményem szerint ez is lopásnak 
számít a jog köntösébe csomagolva. 

• Általános segélyhívó  112
• Mentők      104
• Orvosi ügyelet 1830
• Soproni Gyógyközpont     

központi szám  514–200 
előjegyzés  514–205, 514–206

• Soproni Katasztrófavédelmi 
Kirendeltség (Tűzoltóság, 
Polgári Védelem) 
 105, 510–672,  510–617

• Rendőrség      107, 311–234
• Előfizetői tudakozó  11818
• Belföldi tudakozó  11800
• Polgármesteri hivatal      

 06–80/204–322, 515–100
• Soproni Polgárőr Egyesület     

 06–30/385–5732

• Sopron Holding    514–600 
• Közútkezelés  515–123
• Gyermekjóléti szolgálat      

 524–361
• Soproni Szociális Intézmény     

 506–400

• Támogató szolgálat     
 06–20/395–9040

• Családsegítő szolgálat 
   524–361

• Családok Átmeneti Otthona     
 524–362

• Pártfogó felügyelet      
 508–126, 508–395, 508–392

• Telefonos lelki  
első  segély-szolgálat     116–123

• Drog stop      06–80/505–678

• Magyar Autóklub      188
• Áramszolgáltató      

 06–80/533–533

• Vízszolgáltató       519–100

• Gázszolgáltató      
 06–80/440–141

• MÁV      06–1/3 49 49 49

• GYSEV      577–212

• Volánbusz      06–1/382 08 88

KÖZÉRDEKŰ SZÁMOK

„Lendületben vagyunk, és lépésről lépésre haladunk”

Komplex fejlesztés
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A Fertő–
Hanság 
Nemzeti 

Park idén is változatos 
programokkal készül a 
természet és a kalandok 
szerelmeseinek. A már 
megszokott gyalog- és 
kerékpáros túrákon kí-
vül újdonságokkal is 
előrukkolnak.

A tavaszi–nyári szezonban a 
nemzeti park munkatársai fo-
lyamatosan izgalmas túrákat 
szerveznek.

– Tavaly rendkívül nép-
szerűek voltak a kenutúráink 
– tudtuk meg Geréné Földvá-
ri Arankától, a Fertő–Hanság 
Nemzeti Park Ökoturisztikai 
és Környezetnevelési Osztá-
lyának megbízott vezetőjétől. 
– Ennek során a Fertő nyuga-
ti oldalán a nádasok, a csa-
tornák és a nádasba záródott 
belső tavak szinte zavartalan 
élővilágát mutatjuk be. Ezek 
a programok remek alkalmat 
kínálnak növénytani ismere-
teink gyarapítására és a ma-
darászkodásra. Felújítottunk 
egy régi Land Rover Defen-
dert, mellyel az érdeklődők a 
hajdani vadvízország, a Hany 

rejtett útjain barangolhatnak. 
Az izgalmas szafari során a 
Hanság nehezen megközelít-
hető területeinek gazdag élő-
világába pillanthatnak be a 
résztvevők, és Hany Istók nyo-
mán haladva találkozhatnak 
szürkemarhákkal, bivalyok-
kal és madarak sokaságával.

Ahogy minden évben, ke-
rékpáros és gyalogos túrákat 
is hirdetnek a Fertő környékén 

és a Hanságban, valamint 
a Szigetközben. A Soproni-
hegységben egy könnyű séta 
során élvezhetjük a friss hegyi 
levegőt a festői szépségű Hi-
degvíz-völgyben, a Rák-patak 
partján haladva. A madarak 
édes dalolásával a háttérben 
a túravezető érdekes törté-
neteket mesél az élővilágról, 
a környék ritka virágairól, iz-
galmas rovarjairól.

– Szintén újdonságként 
szerepel a nemzeti park kí-
nálatában a nagycenki, több 
mint kétszázötven éves hárs-
fasor megtekintése – foly-
tatta Geréné Földvári Aran-
ka. – Hazánk egyik elsőként 
(1942-ben) védetté nyilvá-
nított területén számos faj 
képviselője rejtőzködik, me-
lyek megfigyelésében távcsö-
veket is segítségül hívunk. 

A csáfordjánosfai tőzikés er-
dő szépségeit nem csak a vi-
rágzáskor érdemes felfedez-
ni. A Répce ösvény vonalát 
követve a Répce folyó tájfor-
máló erejéről, a partját szegé-
lyező galériaerdőkről, az ár-
tereiben meghúzódó értékes 
mocsárrétek és keményfás 
ligeterdők élővilágáról tud-
hatnak meg adalékokat az 
érdeklődők. 

Tavaly rendkívül népszerűek voltak a Fertő–Hanság Nemzeti Park kenutúrái, ezek során a Fertő nyugati oldalán a náda-
sok, a csatornák és a belső tavak élővilágát mutatják be.  FOTÓ: FERTŐ–HANSÁG NEMZETI PARK

MUNKATÁRSUNKTÓL

Bemutatókkal, ter-
vezőkkel és worksho-
pokkal vonultatja fel 
az újrahasznosításban 
rejlő lehetőségeket az a 
vásár, amelyet idén el-
ső alkalommal vasár-
nap rendeznek meg a 
Vinodomban.

A Fashion Revolution  Week 
keretein belül várnak min-
den k it  a z el s ő s opr on i 
 ReFashion PoP-Up vásárra a 
Vinodom közösségi vinotáká-
ban, a Deák téren. A rendez-
vény április 21-én 10 órakor 
kezdődik, célja felhívni a fi-
gyelmet a rengeteg kidobott, 
kukába kerülő ruhadarabra. 
Arra, hogy kreativitással ezek 
az anyagok mind-mind visz-
szahozhatóak a körforgásba, 
így csökkenhet az új termékek 
megvásárlása által generált 
túlfogyasztás és túltermelés. 

– Tervezőként bemutat-
juk, mi miben látjuk az eti-
kus, fenntartható divatot, mit 
teszünk azért, hogy kicsit las-
sítsuk a divatipar világszintű 
rombolását – kezdte Molnár 
Alexandra, a rendezvény meg-
álmodója. – Workshopjainkon 
látogatóink is megtanulhat-
nak néhány újrahasznosító 
trükköt, kipróbálhatják magu-
kat az újratervezői szerepben. 

A soproni Handler Nándor-
technikum idei, nagyszabá-
sú divatbemutatóját is láthat-
ják kora délután, mely szintén 
a fenntarthatóság és környe-
zettudatosság témája köré 
szerveződik. Ezt követi egy 
szakmai kerekasztal-beszél-
getés, melyen meghívott ven-
dégeink értékelik a bemutatót, 
majd több aspektusból is kör-
bejárják a fenntartható divat 
témáját. 

A meghívott vendégek kö-
zött szerepel Süle Kati, a 

fenntarthatóság hazai ikon-
ja, stílustanácsadó, oktató, 
inf luencer; Szakács Gábor, 
a nemzetközi haute couture 
és divatmárkák kiváló szak-
értője, blogger; Walek Gabi, a 
Fashion Revolution Hungary 
koordinátora. A soproni hasz-
náltruha-piac helyzetéről 
munkatársunk, Madarász Ré-
ka stíluskommunikátor, szín- 
és stílustanácsadó, a fiatalok 
edukálásáról Schmuck Vivi-
en, a Handler Nándor-tech-
nikum igazgatóhelyettese 

beszél majd. A résztvevők kö-
zött lesz Pappné dr. Vancsó 
Judit egyetemi docens, a Sop-
roni Egyetem Ökológiai Gaz-
daságtan Intézetének igaz-
gatója is.

– A beszélgetés célja, hogy 
a fiataloknak megmutassuk, 
milyen sok szempontból le-
het a fenntartható divatot 
vizsgálni, mennyi lehetősé-
get rejt ez a terület. Megmu-
tatni nekik, mit tud elindítani 
az ő munkájuk – zárta a sopro-
ni tervező.

Molnár Alexandra:  Lassítsuk a divatipar világszintű rombolását!

Az újrahasznosítás jegyében

– Workshopjainkon látogatóink is megtanulhatnak újrahasznosító trükköket – mondta a 
vasárnapi rendezvényről Molnár Alexandra.   FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Fertő-táj vonatok
2024 áprilisa és augusztusa között Fertő-táj vonatokat közle-
kedtet a GYSEV Zrt. Sopron és az ausztriai Neusiedl am See 
között. A vasúttársaság elsősorban turisztikai céllal indított 
járatai célja, hogy környezetbarát vasúti közlekedéssel minél 
többen felkeressék az UNESCO világörökség részévé nyilvá-
nított Fertő-táj magyar vagy osztrák oldalának településeit, 
látnivalóit. 

Az első vonat április 13-án 9.08-kor indult el Sopron állo-
másról, a járatok augusztus 25-ig közlekednek szombaton és 
vasárnap. A vasúttársaság úgy állította össze a menetrendet, 
hogy optimális csatlakozási lehetőséget biztosít a Fertő-táj vo-
natokra a Győr (Budapest), illetve a Szombathely (Szentgott-
hárd) felől érkező turistáknak is.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Minden évben  hirdetnek kerékpáros és gyalogos túrákat is

Barangolás a természetben
„A mi ügyünk” 
– A 2002-ben elindított te-
lepülésfásítási program 
egyik célja, hogy ráébred-
jünk, a fák és az erdő a mi 
ügyünk, magunk is képesek 
vagyunk hozzájárulni, hogy 
szebb környezetünk legyen 
– mondta Feldman Zsolt. Az 
Agrárminisztérium mező-
gazdaságért és vidékfejlesz-
tésért felelős államtitkára 
felidézte, hogy a program-
mal 1500 települést értek 
el és 46 ezer fát ültettek 2,5 
milliárd forintból. A folya-
matot az Országos Erdé-
szeti Egyesület koordinál-
ja, a faanyagot a Kiskunsági 
Erdőgazdaság állítja elő, a 
telepített fajok kiválasz-
tásában pedig a helyi erdé-
szetek nyújtanak szakmai 
segítséget.

Versel az erdő
A magyar költészet napja 
után két nappal rendezték 
meg a soproni parkerdőben 
a „Versel az erdő” elnevezésű 
túrát. A Soproni Vándorok 
Túraegylet elnökétől, Tö-
mördy Szabolcstól megtud-
tuk: a 30-as években vers-
fákat készítettek városunk 
erdőiben, erre emlékezve 
négy éve indították útjára a 
rendezvényt. A túrázók 6 ki-
lométert tettek meg, és tér-
kép alapján kellett megke-
resniük azt a 16 állomást, 
ahová a szervezők előzete-
sen verseket függesztettek 
ki. Az egyes állomásokon a 
versekkel kapcsolatos kví-
zeket kellett kitölteni.

Kitöltötte már a legújabbat? SOPRONITEMA.HU/KVIZEK
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A városi programokról további információk: 

soproniprogramok.hu

Kultúra, művészetek

MUNKATÁRSUNKTÓL

Mélységek és magasságok címmel hirdették meg a 2024/25-ös évadot a Sopro-
ni Petőfi Színházban. Színpadra kerül a Fellini-filmből írt színmű, az Ország-
úton, láthatják a nézők Molnár Ferenc Játék a kastélyban című vígjátékát, és 
műsorra tűzik a Hair című musicalt is.

A következő évad programját 
múlt héten hirdette ki a Sop-
roni Petőfi Színház. Dr. Far-
kas Ciprián, Sopron polgár-
mestere a sajtótájékoztatón 
kiemelte: nagy öröm, hogy a 
városi színház üzemelteté-
se az önkormányzatnak és 
a magyar kormánynak kö-
szönhetően stabil alapokon 
nyugszik.

– Fontosnak tartom, hogy 
az évad darabjai olyan üzene-
teket hordozzanak, amelyek 
azt tükrözik: sötét mélysé-
geket legyőzve, nagy mélysé-
gekből felemelkedve lehet el-
jutni a fényes magasságokba 
– mondta Kiss József, a Sop-
roni Petőfi Színház igazgatója. 
– Az külön öröm számomra, 

hogy több kortárs darabot is 
bemutathat a színház a kö-
vetkező szezonban, s mind-
ezt úgy tudja megtenni, hogy 
minden korosztályt meg-
érinthetnek ezek a művek.

Kóczán Péter, a Pro Kul-
túra Sopron Nonprofit Kft. 
ügyvezető igazgatója hang-
súlyozta: a színház reperto-
árja meghatározza az egész 
város kulturális színvonalát. 
Ezért fontos, hogy Sopron ön-
kormányzata folyamatosan 
támogatja a teátrumot. Nagy 

öröm számukra, hogy a nézők 
visszataláltak a színházba.

A felnőtt bérletben az éva-
dot a Federico Fellini filmje 
alapján készült Országúton 
című színmű nyitja Kiss Jó-
zsef Jászai-díjas művész ren-
dezésében szeptember 21-én. 
Októberre tűzték ki Molnár 
Ferenc Játék a kastélyban cí-
mű vígjátékának bemutatóját, 
a darabot Mikó István Jászai-
díjas, kiváló és érdemes mű-
vész állítja színpadra. A felnőtt 
bérletesek a Liszt-központ 

kamaratermében tekinthetik 
meg novemberben Pass And-
rea kortárs drámáját, az Eltű-
nő ingereket, az előadást Kéri 
Kitty rendezi. Ebben a hónap-
ban látható a nagyszínpadon 
Galt MacDermot – Jerome 
Ragni – James Rado Hair című 
musicalje. A Kvártélyház Sza-
badtéri Színház és a Soproni 
Petőfi Színház koprodukció-
ját Tompagábor Kornél viszi 
színre. Februárban kortárs 
ősbemutatóként tekintheti 
meg a közönség Maros And-
rás –  Szálinger Balázs Phil 
Collins című vígjátékát Har-
gitai Iván rendezésében. Az 
évadot áprilisban Neil Simon 
népszerű műve, a Furcsa pár 
zárja zenés vígjáték formá-
ban, amelyet a Jászai-díjas Olt 
Tamás állít színpadra.

Több kortárs darabot  bemutatnak a következő szezonban

Mélységek, magasságok

ORSZÁGOS ELNÖK:  Tisztújítást tartott a Színházi Dolgozók Szakszervezete. A követ-
kező öt évben országos elnökként Savanyu Gergely, a Soproni Petőfi Színház színművé-
sze, a soproni alapszervezet elnöke irányítja a 17 fős elnökséget, amelybe Izsó Katalint, 
a Fertőrákosi Barlangszínház egykori projektmenedzserét is beválasztották. 

– Sötét mélységeket legyőzve, nagy mélységekből felemelkedve lehet eljutni a fényes magasságokba – mondta az új évad 
tematikájáról Kiss József (középen), a Soproni Petőfi Színház igazgatója.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Mindenkinek van kedvenc verse
A magyar költészet napja alkalmából második alkalommal 
szerveztek felolvasó maratont múlt csütörtökön a Handler-
technikumban, ahol új olvasósarkot is avattak.

– A program célja az volt, hogy a diákok körében nép-
szerűsítsük a költészetet és az olvasást – tudtuk meg Or-
bán Júlia Radnóti- és Latinovits-díjas versmondótól, az isko-
la oktatójától.

A magyar költészet napja alkalmából a Pedagógusok Sopro-
ni Művelődési Háza szervezésében József Attila Vasvári Pál ut-
cai szobránál tartottak megemlékezést és koszorúzást, az Er-
délyi Kör pedig könyvbemutatót szervezett április 11-re. 

A legnagyobb magyar emléke
A Széchenyi-család emlékeit és relikviáit mutatja be egy új ki-
állítás a Széchenyi István Városi Könyvtár emeleti aulájában. 
A múlt keddi megnyitón részt vett dr. Farkas Ciprián polgár-
mester is. A tárlat május 11-ig látogatható a könyvtár nyitvatar-
tási idejében, kedden és pénteken 10–18 óráig, szerdán és csü-
törtökön 10–16 óráig, szombaton pedig 10–13 óráig.

Búcsú a karnagytól 
Nagyszabású koncerten adta át a karnagyi pálcát fiának 
dr. Friedrich András – 49 év után köszönt el a Juventus Kon-
cert Fúvószenekar karnagya (erről korábban lapunkban is be-
számoltunk: Új fúvószenekari vezetők, Soproni Téma, 2024. áp-
rilis 10.). A vasárnapi hangversenyen polgármesteri elismerő 
oklevelet adott át dr. Friedrich Andrásnak dr. Farkas Ciprán 
polgármester.

EZ LESZ…  – programajánló
ÁPRILIS 17., SZERDA

Éneklő Ifjúság 2024 – hangverseny
14 óra, Liszt-központ

III. Lámfalussy Vitapódium
16.30, Soproni Egyetem, Lámfalussy Sándor 
Közgazdaságtudományi Kar (aula)

Széchenyi Casino – Köves Andrea
17 óra, Széchenyi István Gimnázium
Három évtized a média világában: megérte...?

Természetesen zene!
19 óra, Ligneum rendezvényház
Színpadon a Zeneakadémia legtehetségesebb növendékei

Nagy Ervin – A Király, a Gróf és a Tanár
19 óra, Elit mozi

ÁPRILIS 18., CSÜTÖRTÖK

Baba–mama klub – Hőfer Dorottya
10 óra, Liszt-központ

Boribon a kuckóban – kreatív délután
16 óra, GYIK Rendezvényház

Múzeum és műemlék – belvárosi séta
17 óra, Soproni Múzeumnegyed 

Virágos Sopronért 
17 óra, GYSEV oktatóterme 

Liszt filmklub – Foglyok
18 óra, Liszt-központ

ÁPRILIS 19., PÉNTEK

A L’art pour l’art Légitársaság előadása
19 óra, Liszt-központ

ÁPRILIS 20., SZOMBAT

Ami az útikönyvekből kimaradt... – séta
11 óra, Tourinform iroda

Tavaszköszöntés
14 óra, Lenck-villa kertje

St. Martin 30. kiállítás és koncert
16 óra, Kárpáti malom – Malmárium Galéria 

MOST – Kortárs felolvasószínház
18 óra, Cédrus Könyvkereskedés és Antikvárium

Eötvös táncgála
18 óra, Liszt-központ
Az Eötvös-gimnázium kortárs – modern táncos 
növendékeinek előadásában

Csókos asszony – operett 
19 óra, Soproni Petőfi Színház – premier 
További időpontok: április 21. 19 óra, április 26. 19 óra, 
április 27. 19 óra 

ÁPRILIS 21., VASÁRNAP 

Ásványok, ércek, bányakincsek... 
10 óra, Központi Bányászati Múzeum
Felfedező játék családok számára

Re-designvásár és workshop
10 óra, Vinodom Közösségi Vinotéka

Tavaszi tárlat 
11 óra, Liszt-központ, Munkácsy terem 

ÁPRILIS 23., KEDD

Elek Péter önálló estje
19 óra, Liszt-központ

ÁPRILIS 24., SZERDA 

Crescendo – Prelűdök és prelúdiumok
18 óra, Liszt-központ

Kiállítások: 
Gáspárdy kiállítás
Gáspárdy Tibor festőművész kiállítása április 24-ig 
látogatható, hétfő kivételével naponta 10 és 18 óra között a 
Festőteremben. 
Kvantum fodrozódás
Jancsik Károly képzőművész kiállítása április 25-ig 
látogatható hétfőtől csütörtökig 15-től 18 óráig a Torony 
Galériában. 
Mesél az erdő
A Fertőrákosi Általános Iskola és AMI kiállítása május 30-
ig látogatható a Macskakő Gyermekmúzeumban.

A holokausztra emlékeztek
A SOÁ fájdalma nemzetünk tragédiája – ezzel a címmel nyílt 
meg Tölgyesi Katalin és Hollay Loránt, az ARTalakulás Galé-
ria művészeinek rendhagyó tárlata múlt pénteken a papréti 
zsinagógában. – A zsidóság évszázadok óta szerves részét ké-
pezi Sopron életének – mondta köszöntőjében dr. Farkas Cip-
rián polgármester. 

A rendezvényen részt vett Rádonyi László, a Soproni Zsina-
gógáért Közalapítvány kuratóriumának nemrég megválasztott 
elnöke, Heisler András, a Magyarországi Zsidó Hitközségek 
Szövetségének volt elnöke, a Soproni Zsinagógáért Közalapít-
vány kuratóriumának tagja. A tárlatot Ledniczky Lívia művé-
szettörténész nyitotta meg. A rendezvényen közreműködtek 
a Handler-technikum diákjai. FOTÓ: FILEP ISTVÁN
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LELÁTÓ

RÁZÓ LÁSZLÓ

Két fiatal 
úszó: De-
ák Leven-
te és Bör-

zsei Zalán is képviselte 
a soproni színeket a 
múlt heti 126. úszó or-
szágos bajnokságon. 
A tapasztalatairól Deák 
Leventét kérdeztük. 
– Mi szükséges ahhoz, hogy 
az ob-n induljon valaki, mi-
kor úsztad meg a szintidőt?

– Én már évek óta teljesí-
tettem az országos bajnok-
ságon induláshoz szükséges 
szintidőket. Véleményem sze-
rint, ha egy fiatal sportoló ko-
molyan veszi az úszást, és vi-
szonylag jól megy neki, akkor 
már 14–15 évesen megúszha-
tók a szükséges szintidők.

– Hogy érezted magad az 
ob-n, milyen volt a légkör, 
milyen a „nagyokkal”, olim-
pikonokkal, világbajnokok-
kal együtt úszni?

– Fantasztikus volt a lég-
kör, személyesen nagyon él-
vezem ezt a különleges at-
moszférát. Volt időm rájönni, 
hogy a „nagyok” ugyanúgy 
emberek, mint én, izgulhat-
nak verseny előtt, lehet rosz-
szabb napjuk. Persze vannak 
alkalmak, amikor csodálom 
a teljesítményüket – és erre 

most közvetlen közelről volt 
lehetőségem.

– Milyen eredményt vár-
tál magadtól előzetesen?

– Nagy elvárásaim nem 
voltak, hiszen nemrég töl-
töttem be a 18-at, ez volt az 
első felnőtt bajnokságom 

ténylegesen felnőttkorúként. 
Nem volt könnyű a felkészülé-
sem, lelkileg sem voltam köny-
nyű helyzetben és új trénerrel 
kellett folytatnom a munkát. 
Sajnos az ob előtti héten 
egy megfázásos betegség-
gel is meg kellett küzdenem. 

Mellette az érettségire való 
készülés is sok energiát vett el.

– Mennyire erős a me-
zőny? Magyarország igazi 
úszónemzet, itt nem köny-
nyű ob-n döntőbe jutni...

– A magyar mezőny szin-
te mindegyik számban ki-

mondottan erős. Véleményem 
szerint vannak kiemelkedően 
erős versenyszámok, és van, 
ahol egy picit könnyebb a dön-
tőbe jutás, de semmiképp sem 
könnyű egyik szám sem. Na-
gyon örülök, hogy végül 1500 
gyorson a döntőt úsztam.

Úszó ob:  A soproni Deák Levente 1500 méteren döntőt úszott

Egy medencében a „nagyokkal”

Deák Levente (felvételünkön) 1500, 800 és 200 méteres gyorsúszásban mérette meg magát a felnőtt országos bajnokságon, 
a leghosszabb távon döntőbe is jutott. Börzsei Zalán 50 méter mellen B döntőben szerepelt.

Megyei elődöntőket rendez-
tek múlt héten városunkban 
a labdarúgó diákolimpián. 
Két korcsoportban is játszot-
tak mérkőzéseket a fiatalok a 
Halász Miklós Sporttelepen. 
Az 5–6.-asok mezőnyét a sop-
roni német nemzetiségi iskola 
mellett a Dunakiliti, a Fertőd 

és a Kapuvár alkotta. Az egy-
gyel magasabb korosztályban, 
a 7–8.-asok között a Deák té-
ri iskola képviselte a soproni 
színeket, mellette a Lövő és a 
Kapuvár csapatai játszottak. 
A megyei döntőbe az első két 
együttes került, ez egyik sop-
roni csapatnak sem sikerült.

Harmadikos–negyedikes 
korcsoport Petőházán küz-
dött a továbbjutásért, itt sop-
roni siker született: a Hunya-
di-iskola csapata végzett az 
élen a Csorna, a Fertőszent-
miklós és a Kapuvár előtt. 
A megyei döntőt pénteken 
játsszák Győrben. 

Foci diákolimpa

KOSÁRLABDA
Arconic-Alba Fehérvár – Sopron KC

Bajnoki rájátszás, negyeddöntő, 1. mérkőzés, Székesfehérvár, április 13.

105–86 (28–25, 24–21, 30–23, 23–17)
Fehérvár: Chambers 24/21, Barnett 18/3, Kass 1, 

Philmore 16/6, Dickey 8. Csere: Takács,  
Roberts 16/3, Balogh, Vojvoda 22/12

Sopron: Nichols 16/3, Meszlényi 3, Griffin 17/9, 
Gill 5, Molnár 8. Csere: Schöll, Sitku 6/6, Polster, 

Sidibe 11/6, Mathis 13/9, Csendes 7/3

Vezetőedző: Alejandro Zubillaga Vezetőedző: Gasper Potocnik

LABDARÚGÁS
SC Sopron – Puskás Akadémia II

NB III. északnyugati csoport, Sopron, április 14.

2–1 (1–0)

Kispályás 
labdarúgás

Április 17–19., 22.,  
24–26. 18 óra, Halász 
Miklós Sporttelep, 
tóparti sporttelep 
Városi kispályás 
labdarúgó-bajnokság

Túra
Április 20., szombat 
9 óra, Lővér 
kalandpark parkoló
Szalamandrák nyomában

Április 27., szombat  
9 óra, Hajnal tér
Bartokos Alfréd 
emléktúra

Kosárlabda
Április 22., hétfő 19 óra, 
Novomatic-aréna
SKC – Alba Fehérvár 
bajnoki rájátszás, 
negyeddöntő, 4. mérkőzés 
(szükség esetén)

Április 23., kedd 18 óra, 
Novomatic-aréna
Sopron Basket  
– DVTK HUN-Therm

Labdarúgás
Április 28., vasárnap  
17 óra, városi stadion
Caola SC Sopron 
– Bicskei TC

Nem kapta meg  
az újságot?

Terjesztési reklamáció: 

0699/517–501

SOPRONITEMAHIVATALOSKERESSEN MINKET 
AZ INTERNETEN IS:
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Soproni TÁVlatok futóverseny és túra
Az egyetemi botanikus kert volt a versenyközpontja a szombati Soproni TÁVlatok elnevezésű 
túra- és terepfutóversenynek. A megmérettetés része volt az 5 állomásból álló Terepkirály ver-
senysorozatnak. Ez alkalommal az egyetemtől a Soproni-hegység magaslatain át vezetett a futók 
vagy túrázók útvonala. Futásban 14, 28 vagy maratoni, 42 kilométeres távot, míg túrázásban 40 
kilométert lehetett teljesíteni. A gyerekeknek a botanikus kertben rendeztek kisebb futóverse-
nyeket. Nekik a díjakat dr. Farkas Ciprián polgármester adta át.  FOTÓ: NÉMETH PÉTER
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Továbbra is várjuk az iskolák rendezvényeiről, ifjú tehetségeiről szóló értesítéseket a szerkesztoseg@sopronitema.hu e-mail-címre!

„Okosnak, művelt-
nek, tájékozott-
nak lenni jó dolog, 
de a tanulás olykor 
gyötrelem.”
Vida Gábor (1968–) 
erdélyi író és szerkesztő

MOTTÓ

Vida Gábor:  
Senkiháza  
– Erdélyi lektűr
1936 nyarán fiatal mérnök 
érkezik Bukarestből az 
erdélyi kisvárosba, hogy 
megnézze a legkisebb 
Ganz-vízturbinát, és pró-
bára tegye szerencséjét: 
Kalagor Máté le akar te-
lepedni, bár nincs könnyű 
dolga. A zárt mikrokoz-
mosz fölött átgázol a tör-
ténelem: királyi diktatúra, 
vasgárda, kis magyar vi-
lág, háború, szovjet bevo-
nulás. És ha mindez nem 
volna elég, ott van még a 
mérnökember számára 
is a legnagyobb rejtély, a 
szerelem. 

KÖNYVAJÁNLÓ

MUNKATÁRSUNKTÓL

29. alkalommal szervez-
te meg a Handler-tech-
nikum a divatgáláját, 
amelyen az intézmény 
diákjai mutatták meg 
szakmai fejlődésüket. 
Idén a fenntarthatóság és az 
újrahasznosítás témáját dol-
gozta fel a Handler-technikum 
divatgálája. A rendezvényt 29. 
alkalommal szervezték meg 
– ezúttal is a Liszt-központ-
ban. Az iskola kozmetikus- 
és fodrásztanulói közös pro-
jektmunkában készítették el a 
modellek (akik szintén hand-
leros diákok voltak) sminkjét, 
testfestését, frizuráját. A ru-
hák egy része is a tanulók ter-
vei alapján készült, a terem dí-
szítésében pedig a grafikus és 
dekoratőr szakos diákok vet-
tek részt.

– Büszkék vagyunk arra, 
hogy a Soproni Szakképzési 
Centrum mindegyik intézmé-
nyében kiváló szakmai tudást 
lehet szerezni. Az eredmé-
nyeket a magyar kormány 
is elismeri: a centrum nem-
rég 3,6 milliárd forint vissza 
nem térítendő támogatást 
kapott – mondta a gála meg-
nyitóján dr. Farkas Ciprián 
polgármester.

Kósa Éva, a Handler-tech-
nikum igazgatója köszöntő-
jében hangsúlyozta: fontos 
feladat, hogy a felnövekvő 
generációnak megőrizzük a 
Földet, erre pedig a divaton 
keresztül is fel lehet hívni a 
figyelmet.

– Napjainkban már beépült 
a szakképzésbe a projektalapú 
oktatás, a Handler-technikum 
divatgálájával élen járt ennek 
elsajátításában – emelte ki 

Kuntár Csaba, a Soproni Szak-
képzési Centrum főigazgató-
ja, aki emlékeztetett: az idei 
WorldSkills szakmai világ-
bajnokságon 3 handleros diák 
képviseli hazánkat.

– A mai nyolcadikosok jól 
döntenek, amikor a szakkép-
zésben folytatják tanulmá-
nyaikat, nemcsak azért, mert 
versenyképes végzettséget 
szereznek, hanem azért is, 
mert praktikus gondolkozás-

módot sajátíthatnak el – tette 
hozzá dr. Magyar Zita, a Nem-
zeti Szakképzési és Felnőtt-
képzési Hivatal vezetője.

A beszédek után kezdő-
dött a látványos divatbemu-
tató. A zsűri különböző kate-
góriákban díjazta a diákokat.

A rendezvényen részt vett 
Veress Ágnes, a Soproni Szak-
képzési Centrum kancellárja 
és Králik Tibor korábbi kan-
cellár is.

SZILÁGYI 
ANDREA

– A kor-
mány nem-
csak úgy 

osztogatja a támoga-
tásokat, meg kell ér-
tük dolgozni. A Soproni 
Szakképzési Centrum 
eredményei alapján 
méltán érdemelte ki 
a támogatást – mond-
ta dr. Farkas Ciprián a 
Vasvilla tanműhelyének 
átadási ünnepségén.
Mint arról korábban lapunk-
ban is beszámoltunk (A XXI. 
század szakképzéséért, Sop-
roni Téma, 2024. március 13.), 
több mint három és fél mil-
liárd forint vissza nem térí-
tendő támogatást nyert a Sop-
roni Szakképzési Centrum. 
A cél a vonzó tanulási kör-
nyezet megteremtése mellett 
az épületek felújítása és mo-
dernizálása. A támogatásból 
a Vas- és Villamosipar Tech-
nikum Ferenczy János utcá-
ban található tanműhelyé-
nek gépészeti oktatótermét 
felújították. A helyiség új mű-
gyanta padlózatot kapott, egy 
választófal beépítésével ket-
téosztották, illetve az oktató-
gépek egy részének cseréje is 
megtörtént.

– A mostani körülmények 
– háború, infláció – miatt so-
kan a fékre taposnak, de mi 
inkább a gázpedált nyom-
juk, hiszen Sopron fejlődé-
sének segítése a városveze-
tés egyik legfőbb feladata 
– hangsúlyozta köszöntőjé-
ben dr. Farkas Ciprián pol-
gármester. – Számos fejlesz-
tés ment végbe városunkban 
az elmúlt években, többek 
között az M85-ös autóút, az 
Árpád utcai parkolóház és a 
Lőver uszoda átadása. Sop-
ronban és az oktatási intéz-

ményeink is lendületben 
vannak. 

A polgármester hozzá-
tette: 200 éve még más vilá-
got éltek elődeink. Ma már 
mondhatjuk, hogy minden 
nap tanulunk kell, hogy tud-
juk követni a gyors ütemű 
fejlődést. Ehhez nyújt segít-
séget a gyermekeknek a meg-
újuló, modern tanműhely is.

– A magas színvonalú kép-
zés és a modern környezet 
megteremtése mindig a leg-
fontosabb céljaink között 
szerepel – mondta Veress 

Ágnes, a szakképzési cent-
rum kancellárja. 

– A városokkal, a kama-
rákkal, az intézményekkel és 
a duális partnerekkel együtt 
kell gondolkoznunk azon, ho-
gyan tudnánk még jobban és 
hatékonyabban támogatni az 
oktatási intézményeket és a 
diákok igényeit – tette hoz-
zá dr. Magyar Zita, a Nemze-
ti Szakképzési és Felnőttkép-
zési Hivatal elnöke. – Célunk, 
hogy 2024-et visszatekintve 
az oktatás fejlesztésének évé-
nek nevezhessük majd. 

A munka ezután sem áll 
meg: az épület átriumos ud-
varát beépítik, így az alap-
területe majd kétszáz négy-
zetméterrel nagyobb lesz. 
Itt három új labort is kiala-
kítanak, amelyeket speciális 
berendezésekkel szerelnek 
fel. Az a cél, hogy egyedül-
álló ismeretanyagot tudja-
nak átadni az intézményben 
tanuló diákoknak. A mun-
kák a tervek szerint 2025. el-
ső negyedévében kezdődnek 
és még abban az évben be is 
fejeződnek. 

A soproni iskolákban  kiváló szakmai tudást lehet szerezni

Újrahasznosítás a divatban

Dr. Farkas Ciprián:  Városunk és intézményeink is lendületben vannak

Az oktatás fejlesztésének éve

Idén a fenntarthatóság és az újrahasznosítás témáját dolgozta fel a Handler-technikum 
divatgálája – a diákok a kifutón mutatták be alkotásaikat.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Több mint 3,6 milliárd forintot kap intézményeinek, felszereléseinek modernizálására a Soproni Szakképzési Centrum, a 
fejlesztés része, hogy felújították a Vasvilla Ferenczy János utcában található tanműhelyének gépészeti oktatótermét is. 

MADARÁSZ RÉKA

A korai meleg, majd-
hogynem nyárias idő mi-
att előbb éled a termé-
szet. Így korábban kell 
számítani az allergizá-
ló növények virágpora 
(pollen) által kiváltott 
allergiás tünetekre, a 
kullancsok és szúnyo-
gok megjelenésére is.
A pollenszezon enyhébb telek 
után akár egy hónappal koráb-
ban is kezdődhet, mint azt ta-
pasztalhattuk is. 

– Jelenleg különböző kon-
centrációban és nem egyszer-
re közel húszféle allergén nö-
vény virágpora található a 
levegőben. Különösen magas a 
platán, az eperfafélék és a nyír 
pollenkoncentrációja – tájé-
koztatott a Győr–Moson–Sop-
ron vármegyei kormányhiva-
tal. – Mindez súlyos terhelést 
jelent a lakosságnak, hiszen 
a népesség közel egynegyede 
szenved allergiától. 

A pollen okozta allergiás 
tünetek megjelenésének koc-
kázata csökkenthető, ha a 
pollenelőrejelző-rendszer in-
formációit nyomon követjük 
(pollennaptár), mely a Nemze-
ti Népegészségügyi és Gyógy-

szerészeti Központ webol-
daláról elérhető. Növekvő 
pollenkoncentráció esetén 
még az allergiás tünetek meg-
jelenése előtt érdemes felke-
resnünk a háziorvosunkat.

Továbbra is találkozha-
tunk a levegőben nyárfaszösz-
szel, ami azonban – a tévhittel 
ellentétben – nem okoz pol-
lenallergiás tüneteket, mivel 
allergén fehérjéket nem tar-
talmaz. Akiknél ebben az idő-
szakban jelentkezik pollenal-
lergia, azoknál valószínűleg a 
levegőben aktuálisan jelen lé-
vő, más növény pollenszemei 
okozzák a tüneteket.

Hazánkban a kullancsok 
vérszívásuk során számos 
betegség kórokozóját képesek 
szervezetünkbe juttatni, me-
lyek közül a két legfontosabb 
a baktérium okozta Lyme-kór 
és a vírus okozta agyhártya-
gyulladás. A Lyme-kór ellen 
nincs védőoltás, de könnyen 
felismerhető a kullancscsí-
pés körül kialakuló jellegze-
tes vörös foltról, és jól gyógyít-
ható. A vírus okozta betegség 
megelőzhető védőoltással, 
melyet háziorvosunktól kér-
hetünk. A fertőződés kiala-
kulásának kockázata csök-
kenthető zárt, világos színű 
ruházat viselésével, esti kul-
lancsvizittel és az élősködő 
korai eltávolításával.

Ha meleg, akkor 
pollen és kullancsok
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EGÉSZSÉGSAROK 

Tallózó

CSALÁDI HÁTTÉR:  1952-ben született Budapesten. Édesapja jogász, bányamérnök 
volt, édesanyja vitte a nagy család gondját, nevelte három fiúgyermekét. Felesége,  Ormos 
Mária erdőmérnök, férjével egyetemi évfolyamtársak voltak. Eszter lányuk a Soproni 
Szent Orsolya Gimnázium angol nyelvtanára, Gábor fiúk Ausztriában dolgozik. 

Az embernek (ma már) szin-
te mindenről lehet vélemé-
nye. Hogy miről, mit gon-
dolunk, az szinte az egész 
addigi életünk következ-
ménye, eredménye. Egyé-
ni, tehát szubjektív él-
mény, érzés. 

A tudomány, 
a  t ud om á nyo s 
szemlélet, látás-
mód teljesen más. 
Eleve nem egyé-
ni, nem az én sze-
mélyes gondolatom. Egy 
nagy – aktuális – kollektív 
ismeret, modell arról, hogy 
a világ hogyan működik. 
A tudományos álláspont 
a pillanatnyi legjobb elkép-
zelés, de korántsem örök! 
Az egyik legfontosabb 

eleme pont az, hogy lépés-
ről lépésre változik, alakul 
az ismeretek bővülése ál-
tal. Lényegében sosem lesz 
kész, mindig „csak” készül. 

Valamikor négy őselem 
létével „magyarázták” a vi-

lág felépítését. Az-
tán sokáig „gon-
doltuk”, hogy az 
anyag oszthatat-
lan atomokból áll. 
Ma már „tudjuk”, 
hogy az atom is 

részekre bontható, sőt azok 
a részek is… Ma már az is 
lehetséges, ami korábban 
még elképzelhetetlen volt, 
holnapra pedig a ma még 
elképzelhetetlen is akár 
elérhető.
Dr. Tschürtz Nándor

GYÓGYSZERTÁRI ÜGYELET
Április 17-től április 23-ig. Az ügyeleti idő este 8 órától aznap 
este fél 11-ig tart.

Április 17.,  
szerda

Patikaplus gyógyszertár 
Határdomb utca 2., Alphapark 99/505–220

Április 18., 
csütörtök

Patikaplus gyógyszertár 
Határdomb utca 2., Alphapark 99/505–220

Április 19.,  
péntek

Arany Kígyó gyógyszertár 
Magyar utca 6. 99/311–732

Április 20.,  
szombat

BENU Állomás gyógyszertár 
Mátyás király utca 23. 99/312–437

Április 21., 
vasárnap

Erzsébet gyógyszertár 
Győri út 15. 99/311–254

Április 22.,  
hétfő

Ezüst Kehely gyógyszertár 
Kodály tér 12. 99/505–249

Április 23.,  
kedd

Hajnal gyógyszertár 
Malompatak utca 10. 99/506–544

Vélemény és tudomány

JÁTSSZON VELÜNK – NYERJEN A SOPRONI TÉMA KERESZTREJTVÉNYÉVEL! 

A Soproni Témában keresztrejtvény is várja a játszani vágyókat. A megfejtéseket április 24-ig várjuk a Soproni Téma, 9400 Sopron, Liszt Ferenc utca 1. vagy a szerkesztoseg@sopronitema.hu 
e-mail-címre. A helyes megfejtők között ajándékot sorsolunk ki, melyet a szerencsés nyertes a Pro Kultúra jegyirodájában vehet át (Sopron, Liszt Ferenc u. 1.). Április 3-i rejtvényünk megfejtése: 
„A hazugság többet árt, mint a néma csend”. Szerencsés megfejtőnk: Huszár Lászlóné, Sopron, Ady Endre út.

SOPRONI CSALÁDTÖRTÉNETEK  – Ormos Balázs

Családi tradíció az oktatás
PLUZSIK TAMÁS

„ Sopron, te  lelkünk éltető láng! Hű őr 
az ősi végeken” – hangzanak Sarka-
dy Sándor sorai a város himnuszában. 
Vallják ezt azok, akik már nemzedékek 

óta itt élnek, és azok is, akik elszakadtak Soprontól.

Ormos Balázs Sopronban, az 
Erdészeti és Faipari Egyetem 
Erdőmérnöki Karán 1976-ban 
szerzett okleveles erdőmér-
nöki diplomát. Ezután a Me-
csekben a kárászi erdészet 
műszaki vezetője, erdészeti 
igazgatója volt. 1991-től a Ta-
nulmányi Erdőgazdaság ve-
zérigazgatójaként, majd az 
Országos Erdészeti Egyesület 
főtitkáraként tevékenykedett. 
Munkássága meghatározó ré-
sze a Soproni Egyetemhez kö-
tődik, kutatói tevékenységé-
nek eredményei beépültek az 
egyetemi oktatásba. Évekig 
volt a záróvizsga, az oktatás-
fejlesztési bizottság és a kari 
tanács tagja. Nevéhez fűződik 
a dr. Káldy József Erdőgép-
fejlesztő Központ építése, el-
készült a Fáber réti motorfű-
részes tanpálya, a parkerdő 
átfogó fejlesztési terve. Mun-
kásságát egykori alma mate-
re címzetes egyetemi docensi 
címmel honorálta. 

– Családunkra jellem-
ző a közoktatás – kezdte Or-
mos Balázs. – Apai nagyapám, 
Oravecz Károly Imrikfal-
ván (Dedinky), nagymamám 
Skultéty Matild Győrött szü-
letett. Mindketten reálsza-
kos tanárok voltak Breznó-
bányán (Brezno), itt született 

1917-ben az édesapám. A tria-
noni döntést követően a csa-
lád Győrben telepedett le. Az 
1930-as években nagyapám 
a családnevünket magyarosí-
totta, így édesapám 1939-ben 
már Ormos Károlyként dok-
torált a Pázmány Péter Tu-
dományegyetem Jogi Karán, 
és még ugyanebben az évben 
beiratkozott Sopronban a Ma-
gyar Királyi József Nádor Mű-
szaki és Gazdaságtudományi 
Egyetem Bánya-, Kohó- és Er-
dőmérnöki Karára, ahol 1943-
ban bányamérnöki oklevelet 
szerzett.

– Anyai ágon tősgyökeres 
soproniak vagyunk – folytat-
ta Ormos Balázs. – Leitner 
dédapám tulajdonosa volt an-
nak a Zöldfa vendéglőnek az 
Ötvös utcában, amely helyet 
adott a rövid életű Morgen-
stern (Hajnalcsillag) címmel 
megjelenő folyóirat szerkesz-
tőségének is. Leitner József 
nagyapám Sopronban szüle-
tett, a líceumban végezte is-
koláit, majd nyugdíjazásáig itt 
is tanított. Volt a Soproni Vá-

rosszépítő Egyesület főtitká-
ra, dolgozott a turistaegyesü-
letben, az evangélikus egyház 
szervezeteiben és a cserké-
szeknél. Egyik alapítója volt 
az 1934-ben létrehozott Kita-
ibel Pál Természettudományi 
Asztaltársaságnak. Klausz 
Ilona nagymamám vállalta a 
nagy család összefogását, az if-
jak „soproni” nevelését. A Kla-
uszok sokat tettek a város épü-
léséért, köztük Klausz Nándor 
gabonakereskedő és dr. Klausz 
Samu orvos. Klausz Emil meg-

járta a Don-kanyart, fényké-
peiből ifj. dr. Sarkady Sándor 
könyvet adott ki. Kindler Edit 
nagynéném a kitelepített né-
metek Bad Wimpfen-i szószó-
lójaként évtizedekig szervez-
te a soproni látogatásokat. 
Ma a bányamérnöki tradíciót 
folytató Tamás bátyám abban 
a családunk által épített pap-
réti házban él, mely a műem-
léki értékleltár szerint belső-
építészetileg szinte érintetlen 
állapotban maradt fent – zár-
ta Ormos Balázs.

Ormos Balázsék családjában nyolcan köszöntek egymás-
nak „Jó szerencsét!” üdvözléssel.  FOTÓ: PLUZSIK TAMÁS
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KÓCZÁN BÁLINT

Újabb mérföldkőhöz érkezett karrier-
jében Kónyai Tibor. A soproni zene-
szerző–zongorista saját formációjával 
egyre gyakrabban lép fel külföldön, de 

több hazai fesztivál meghívott vendége, és vissza-
tér hamarosan Brüsszelbe is.
– Tartalmas ünnepi időszak 
után ez az év is lendületesen 
indult számomra szinte pihe-
nés nélkül – mesélte lelkesen 
Kónyai Tibor. – Az év első nap-
jaiban Damu Renáta énekes-
nő a trióformációban is debü-
tált a Budapest Jazz Clubban. 
A koncert remekül sikerült. 
A zeneértő közönségnek kö-
szönhetően felüdülés, feltöl-
tődés volt számunkra az ese-
mény, emlékezni fogunk rá. 
Néhány hete meghívást kap-
tunk Belgiumba. A brüsszeli 
Liszt Intézet szervezésében 
rendezték meg a holokauszt 
nemzetközi emléknapi mű-
sort. A megemlékezés záró-
akkordja a „Melodies of Our 
Past” koncert volt, amely-
nek keretében muzsikál-
tunk Damu Renátával a belga 
fővárosban.

Az előadás első felében Kó-
nyai Tibor saját szerzemé-
nyei csendültek fel dzsessz- és 
klasszikus stílusban, a máso-
dik részben pedig Damu Re-
náta és a zongora közös tol-

mácsolásában háború utáni 
dalok szólaltak meg.

A soproni zeneszerző el-
mesélte, hogy három csodás 
napot tölthettek Belgiumban.

– Sok-sok helyre sikerült 
eljutnunk. Megtekinthettük 
a Parlamentáriumot, Európa 
legnagyobb parlamenti láto-
gatóközpontját, de természe-
tesen a helyi nevezetessége-
ket sem hagytuk ki. Külön 
öröm számunkra, hogy az itt-
honi fellépések mellett má-
jus végén újra visszatérünk 
Brüsszelbe.

A soproni formáció ezen az 
estén ismét saját szerzemé-
nyeket ad elő, de hallható lesz 
összeállítás híres magyar mű-
vekből, dzsessz-sztenderdek-
ből is. Emellett több kiemelt 
koncert szerepel Kónyai Ti-
borék idei naptárjában: Rená-
tával tavasszal mennek még 
Hévízre és Nagyatádra, nyá-
ron fellépnek a szerencsi mú-
zeumok éjszakája programon 
és a Könyv, Bor, Jazz Fesztivá-
lon Balatonfüreden, valamint 

a tihanyi levendulafesztivá-
lon. A formáció ezen kívül az 
október 23-ai nemzeti ünnep 
alkalmából Zágrábban, a Ma-
gyar Intézetben lép fel.

– Megtisztelő a horvát-
országi felkérés, amihez ok-
tóber 24-én hozzájön még 
egy Váczi Eszterrel közös 
duókoncert. Eszterrel régi 

barátságot ápolunk, öröm ve-
le együtt játszani. Egy biztos, 
tartalmas év eddig 2024, ami-
ért hálásak lehetünk – zárta a 
zongoraművész.

Sztárok itt és ott

Kónyai Tibor szerzeményei  itthon és külföldön is népszerűek

Muzsika határokon túl

Kónyai Tibor és Damu Renáta Brüsszel után például Horvátországban és számtalan hazai 
programon is fellép – általában saját szerzeményeiket adják elő. 

NŐI SAROK  – stílus, divat, praktikák 

Hajápolási praktikák régen és ma
MADARÁSZ RÉKA

A nőknek mindig is kulcsfontosságú volt, hogy szép legyen a hajuk. Dédanyáink-
nak, nagyanyáinknak is megvoltak a különböző hajápolási praktikáik. A hajgyó-
gyászat azóta sokat fejlődött, de az alapanyagok közül több megmaradt.

Annak idején hajkefének disz-
nósörtét használtak, a fésű pe-
dig – vagyoni helyzettől füg-
gően – vagy elefántcsontból, 
vagy fából készült. A mai mű-
anyag eszközök óriási hátrá-
nya, hogy elektrosztatikussá 
teszik a hajunkat.

– A hajápolás alapjának 
a megfelelő hajmosást tartom 
– tudtuk meg Boda Balázs mes-
terfodrásztól. – Mielőtt neki-
kezdenénk, alaposan öblítsük 
ki a hajunkból a szmogot! Ez-
után kétszer mossuk meg a ha-
junkat! Első alkalommal nem 

fog annyira habzani a sampon, 
ennek ellenére ne adagoljunk 
hozzá többet! A második mo-
sás után alaposan öblítsük 
le a hajunkat! Ha balzsamot 
használunk, azt egy–két per-
cig, ha pakolást, azt 5–7 per-
cig hagyjuk hatni! Az ismételt 

alapos öblítés után törölköző-
vel itassuk fel a hajunkról a vi-
zet, ugyanis a dörzsölés leg-
alább annyira roncsoló, mint 
a hajvasalás.

A hajunkat lehetőleg szá-
rítsuk meg, mert ha vizes 
hajjal fekszünk le, megfáz-
hat a fejbőrünk, ami korpáso-
dást okozhat, akárcsak a túl 
sok sampon.

– A nagymamám azt mesél-
te, hogy fiatalkorában szárí-
tott csalánt forráztak le, meg-
várták, míg kihűl, és feltették 
a hajukra. Valószínűleg nem 
tudták, de a csalán C-vitamint, 
ecet- és kovasavat tartalmaz, 
ezért a belőle készült forrá-
zat rendkívül jó közeg a haj-
nak – folytatta a szakember. 
– Ha hullott a hajuk, pár csepp 
rozmaringolajat is tettek a fő-
zethez. A korpásodást szóda-
bikarbónával kezelték. Mivel 
lúgos kémhatású szappannal 
mostak hajat, almaecetes öblí-
téssel állították vissza a hajuk 
számára a szükséges savas kö-
zeget. Ha száraz volt a hajuk, 
felverték a tojássárgáját, és rá-
kenték a hajukra. Mivel detox 
spré sem volt akkoriban, fel-
fogták az ásványi anyagoktól 
mentes esővizet, és azzal öblí-
tettek. A hajszínezést áztatott 
diófalevéllel végezték.– A hajápolás alapjának a megfelelő hajmosást tartom – mondta Boda Balázs mesterfodrász.

BULI VAN!
ÁPRILIS 20., SZOMBAT

Wine O’Clock 
koncert

19 óra, Búgócsiga 
Akusztik Garden

ÁPRILIS 23., KEDD

Koncz Zsuzsa 
„Jelbeszéd 2.0”

19 óra, GYIK 
Rendezvényház

ÁPRILIS 26., PÉNTEK

Fiúk – Szobák 
felett turné – 
vendég: Damara

19 óra, Búgócsiga 
Akusztik Garden

Este fess a pesti 
nő – Kárász Eszter 
előadása

19 óra, Museum Cafe
Most zenélj!

19 óra, GYIK 
Rendezvényház

ÁPRILIS 27., SZOMBAT 

Pál Utcai Fiúk 
koncert

20 óra, Hangár 
Music Garden
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